

## القرائن اللفظية وأثرها في اتساق المتلازمات التركيبية (سورة آل عمران أنموذجاً)

تهدف هذه الدراسة إلى تحليل بنية المتلازمات الفعلية ومتلازمات الأساليب الواردة في سورة آل عمران وفق منهج علمي؛ مُبَيَّنَة مدى موافقة هذه المتلازمات للقواعد التي وضعها النحاة أو عدولها عنها، ثم بيان أثر القرائن اللفظية (التضام، والرتبة، والربط) في اتساقها.

واشتملت هذه الدراسة على: ثلاثة فصول، تسبقها مقدمة وتمهيد، وتعمقها خاتمة، وتفصيل ذلك كما يلي:

المقدمة: وفيها أهمية الموضوع، ودوافع اختياره، ومنهج البحث.

التمهيد، وخصَّصته بالكلام عن مفهوم المتلازمات، وأنواعها، وأشكالها.

الفصل الأول: وعقدته لدراسة قرينة التضام، والفصل الثاني: جعلته لدراسة قرينة الرتبة، والفصل الثالث: جعلته لدراسة قرينة الربط.

وقامت هذه الدراسة على المنهج الوصفي التحليلي، والمتمثِّل في تحديد المتلازمات التركيبية (الأفعال، والأساليب) الواردة في سورة آل عمران، ووصف هذه المتلازمات وتحليلها، وبيان أهمية القرائن اللفظية: (التضام، والرتبة، والربط) في اتساقها، وكذا المنهج الإحصائي في مبحث الاختصاص، وبعض الأدوات في المباحث الأخرى التي كانت بحاجة إلى إحصاء.

وخلَّص البحث إلى تحقُّق الاتساق النصي في القرائن اللفظية (التضام، والرتبة، والربط)؛ لكونها أدوات أسهمت في تحقيق الوحدة الكلية للنص؛ وذلك بترابط الوحدات في التركيب وتضامها، وتحديد موقعها، وإزالة اللبس عنها، وكان التضام أكثر القرائن اللفظية أثراً في تحقُّق الاتساق النصي؛ وذلك لتعدد أنواعه، وهي (الاختصاص، والافتقار، والحذف، والاستغناء). الكلمات المفتاحية: نحو النص، الاتساق النصي، القرائن اللفظية، نحو الجملة، اللغة العربية.

## THE VERBAL TURBINATES AND ITS EFFECT ON CONSISTENCY OF SYNTHETIC SYNDROMES

This study aims to identify the verbal and stylistic collocations used in Surat Al-Imran, and analyze them according to scientific methodology. The goal is indicating the extent of collocations' agreement with or deviation from grammarians' rules. Further, the study attempts to indicate the effect of verbal clues (cohesion, ranking and linkage) on the consistency of those collocations.

This study includes: A Preface, an Introduction, and Three Chapters followed by a Conclusion:

**Preface:** The importance of the subject, reasons of its choice and the research's methodology.

**Introduction:** Concepts, types, and forms of collocations.

**Chapter One:** The study of cohesion

**Chapter Two:** The study of ranking

**Chapter Three:** The study of linkage

This study used the descriptive analytical approach represented in identifying the structural collocations (verbs, styles) mentioned in Surat Al-Imran. It describes and analyzes these collocations showing the consistency and importance of verbal clues: (coherence ranking and linkage). The study uses the appropriate statistical approach in the field and other tools in research points that needed to be measured.

### **The Conclusion:**

The research concluded that textual consistency was achieved in verbal clues (cohesion ranking, and linkage); as tools contributing to achieving the overall unity of the text. This is due to the interdependence of the units' composition, their cohesion, determining their location, and eliminating any ambiguity. Cohesion was the most effective verbal evidence in achieving textual consistency due to the multiplicity of its types, namely (specialization, deficiency, omission, and elision).

**Keywords:** text grammar, text coherence, verbal clues, sentence grammar, Arabic language.